
مدیرکل توسعه پایدار سازمان محیط زیست 
خبر داد:

فرونشست زمین در 297 دشت ایران
ایس�نا| مدیرکل دفتر توس��عه پایدار و اقتصاد 
س��ازمان محیط زیس��ت با بیان این ک��ه در حاضر 
297دشت از 600دش��ت ایران خشک شده است، 
گفت: ایران بیش از سه برابر ظرفیت درحال برداشت 
از زمین و در نتیجه تهی کردن سرمایه طبیعی کشور 
اس��ت و اگر روند فعلی ادامه یابد، روند بیابانی شدن 

ایران نیز تشدید خواهد شد.
زهرا جواهریان با بیان این که بحران کم آبی خاص 
ایران نیست و خیلی از کشورها با آن مواجه هستند، 
افزود: یکی از مهم ترین دلایل آن تغییرات آب و هوایی 
است به گونه ای که گرم شدن 6 دهم درجه سانتی گراد 
 کره زمی��ن در م��دت 20 س��ال باعث ش��ده اس��ت

 که خیلی از بخش هایی که قبلا خشکس��الی بوده با 
خشکی بیشتری مواجه شوند و کشور ایران نیز از این 

قاعده مستثنی نبوده است.
او ب��ا بیان این ک��ه ایران طی س��ال ها ب��ا پدیده 
خشکسالی مواجه بوده اس��ت، اظهار داشت:  یکی 
از دلایل خشک ش��دن بخش��ی از دریاچه ارومیه، 
برخی از تالاب های کشور، خشک شدن زاینده رود، 
دریاچه های هامون و هیرمند مربوط به خشکسالی 
اس��ت. جواهریان میزان نزولات س��الانه جوی در 
کش��ور را حدود 430 میلیارد مترمکعب ذکر کرد و 
ادامه داد:  میزان آب تجدیدپذیر و قابل اس��تحصال 
حدود 110 میلیارد مترمکعب است که از این میزان 
آب ح��دود 90 درصد در بخش کش��اورزی مصرف 
می ش��ود و باقی آن برای ش��رب، خدمات و صنعت 

مورد بهره برداری قرار می گیرد.
مدیرکل دفتر توس��عه پایدار و اقتصاد س��ازمان 
محیط زیس��ت با اش��اره به وضع منابع آبی کشور 
خاطرنشان کرد: اگر کش��وری 20 درصد از آب های 
تجدیدپذیر را استفاده کند در شرایط ایمن است و 
اگر این میزان به 40 درصد برس��د در مرز خطر قرار 
دارد. ایران در ش��رایط فعلی از 85 درصد منابع آب 
تجدیدپذیر استفاده می کند. او میزان اضافه برداشت 
آب از س��فره های زیرزمین��ی در س��ال92 را حدود 
11 میلیارد مترمکعب عنوان ک��رد و گفت: افزایش 
برداشت آب از س��فره های زیرزمینی در بسیاری از 
مناطق منجربه فرونشس��ت زمین شده و در حاضر 
297دشت از 600دش��ت ایران خشک شده است. 
او با بیان این که بیشتر نقاط کش��ور درحال حاضر 
در مرحله تنش آبی ق��رار دارد در این زمینه توضیح 
داد:  در صورتی که س��رانه آب برای هر نفر در سال  
هزار تا 2 هزار مترمکعب باش��د، وضع »تنش آبی« و 
در صورتی که کمتر از  هزار مترمکعب به ازای هر نفر 
باش��د، وضع »بحران آبی« ایجاد می شود. با توجه به 
سرانه مصرف، ایران در ش��رایط تنش آبی و بحران 
آبی ق��رار دارد از این رو برای عب��ور از این وضع نیاز 
به مدیریت منابع آب، عزم ملی و یکپارچه س��ازی و 
همکاری همه ارگان های ذیربط مانند وزارتخانه های 

نیرو، جهاد کشاورزی و سازمان محیط زیست است.

 تغییر محتوای 35کتاب  درسی 
با لحاظ کردن رویکردهای محیط زیستی

ایس�نا| مدیرکل دفتر آموزش و مشارکت های 
مردمی سازمان حفاظت محیط زیس��ت کشور از 
افتتاح 60مدرس��ه محیط زیس��تی در کشور خبر 
داد و گفت: 35کتاب آموزش و پرورش را به س��مت 

رویکردهای محیط زیستی تغییر محتوا داده ایم.
محمد درویش در کنفرانس ملی علوم و مدیریت 
محیط زیست با بیان این که هزاران اصله درخت در 
دنا به بهانه انتقال خطوط گاز قطع شده اند، ادامه داد:  
به بهانه سدسازی برخی از ارزشمندترین درختان را 

قطع کرده  یا به زیر آب برده ایم.
او با بیان این که با توس��عه ای موافقیم که پایدار 
باشد، خاطرنش��ان کرد: پل شهیدکلانتری یکی از 
عوامل اصلی رسوب گذاری در دریاچه ارومیه است 
که هیچ یک از نکات زیست محیطی در آن رعایت 

نشده و به فاجعه ای بزرگ تبدیل شده است.
مدیرکل دفتر آموزش و مش��ارکت های مردمی 
سازمان حفاظت محیط زیست کشور گفت: اگر قرار 
است مشکلات محیط زیستی حل شود، باید رفتار 

خود را تغییر دهیم و بر دانایی خود بیفزاییم.
او با بی��ان این که س��الانه یک میلی��ون پرنده و 
100 هزار پستاندار آبزی در اثر استعمال آلاینده های 
پلاستیکی جان خود را از دس��ت می دهند، یادآور 
ش��د: 267نوع آبزی به دلیل مجاورت با قاره هفتم 
یعنی زباله، در خطر انقراض قرار دارند. درویش رفتار 
نسل امروز با طبیعت را بی س��ابقه دانست و گفت: 
به دلیل استفاده نادرس��ت از محیط زیست و منابع 
آبی، هم اکنون وضع در دش��ت مغ��ان و آبی بیگلو 

استان اردبیل فرونشست کرده است.

مشاور عضو شورای شهر تهران:  

 انتصاب مسجدجامعی به عنوان 
رئیس سازمان میراث فرهنگی مطرح نیست

تسنیم| مشاور عضو شورای شهر تهران گفت: 
انتصاب مسجدجامعی عضو کنونی شورای شهر 
تهران به عنوان رئیس س��ازمان میراث فرهنگی 

مطرح نیست.
س��یدجمال  هادیان، درباره ش��ایعاتی درباره 
انتص��اب احمد مس��جدجامعی عض��و کنونی 
شورای شهر تهران به عنوان رئیس سازمان میراث 
فرهنگی  اظهار داش��ت: چنین موضوعی درباره 

مسجدجامعی مطرح نبوده و نیست.
او ادامه داد:  مسجدجامعی به مسائل فرهنگی 
احاط��ه و علاق��ه دارد و ه��ر کجا لازم باش��د به 
مس��ئولان دولتی در این زمینه کمک و مشورت 
خواهن��د داد، اما درباره انتصاب او به این س��مت 

پیشنهادی مطرح نبوده و نیست.

رئیس بنیاد کودک آمریکا در گفت وگو با »شهروند« مطرح کرد: 

7 هزار کودک ایرانی، تحت کفالت شهروندان 
ایرانی و آمریکایی مقیم آمریکا
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اول از همه خوب اس�ت که توضیح کوتاهی 
درباره فعالیت های بنی�اد کودک آمریکا که در 

ایران هم شعبه دارد، بدهید. 
بنیاد ک��ودک آمری��کا در ماه م��ی 1994 به ثبت 
رسمی به عنوان یک موسسه خیریه در آمریکا رسیده 
که دارای هیات مدیره اس��ت و مس��ائل مالی آن هم 
هر سال رس��یدگی می ش��ود. افرادی که در آمریکا و 
دیگر کشورهایی که ما در آن جا دفتر داریم، به کودکان 
کمک می کنند، می توانند آخر  س��ال آن مقدار را از 
مالیات شان کم کنند. بعد از 20 سال ما امروز شاهدیم 
که 23 دفت��ر داخلی در ایران داریم و در کش��ورهای 
سوییس، سوئد، آلمان، انگلیس، کانادا، افغانستان و دو 
دفتر هم در ایالت های لس آنجلس و پورتلند اورگان 
آمریکا فعالیت می کنیم. هدف ما ب��رای دفاتر خارج 
از کش��ور، جمع آوری کمک های مردمی و انتقال آن 
به ایران اس��ت و در ایران هم هدف دفاتر ما شناسایی 
کودکان مستعد برای رفتن به مدرسه و ادامه تحصیل 
تا زمان ورود به دانش��گاه است. ما یک موسسه کاملا 
غیرسیاسی و غیرمذهبی هستیم و می خواهیم فقط 
به کودکان نیازمند کمک کنی��م. بنیاد کودک پلی 

انسانی بین مردم خارج و داخل کشور است. 
یعنی این کودکان را بورسیه می کنید؟

دقیقا همین طور اس��ت. این یک بورسیه است که 
با حفظ کرامت انس��انی، کودک احساس کند که با 
تحصیلی ک��ه می کند، کمک دریاف��ت می کند و به 
مدرسه می رود. ش��بکه مددکارانی که بنیاد کودک 
در سرتاس��ر دفاتر خود در ایران دارد، نیاز کودکان را 
برآورد می کنند و بعد ما ب��رای این کودکان در داخل 
و خارج ایران همیار پیدا می کنی��م و بعد با پولی که 
این همیاران به حس��اب کودک می ریزد، نیازهای او 

برآورده می شود. 
در ایران چه تعداد کودک تحت سرپرس�تی 

خیرین و حمایت بنیاد کودک هستند؟
در ایران حدود 7 هزار کودک، در افغانس��تان بالای 
100 کودک و در اندونزی ح��دود 50 کودک تحت 
کفالت خیرین در آمریکا توسط بنیاد کودک هستند. 
در برنامه هایمان هم اس��ت که در نپال، س��ریلانکا و 

 هائیتی هم برنامه کفالت را اجرا کنیم. 
این کودکان را چطور انتخاب می کنید؟

ک��ودکان معم��ولا از طری��ق معلمان آم��وزش و 
پرورش یا م��ددکاران اجتماعی ما، یا خیرین محلی 
معرفی می ش��وند و در یک پروس��ه کاملا دقیق این 
درخواس��ت ها بررسی می ش��وند چون ما باید حتما 
خیالمان راحت باش��د که این کودکان نیازمندند. ما 
هم به کودکانی کمک می کنیم که از چرخه تحصیل 
خارجند و هم کودکانی که مشغول به تحصیل اند اما 
خانواده شان دچار مشکل مالی اند و اگر نیاز مالی شان 
برآورده نشود کودک را سر کار می فرستند یا حتی به 
تن فروشی وامی دارند. هدف ما این است که هزینه ای 
را به عنوان بورسیه به سرپرست کودک می دهیم و هر 
کودک یک حساب بانکی دارد که هزینه کمک به او به 

آن حساب واریز می شود. 
یعنی در ش�ما ای�ن نگرانی وجود ن�دارد که 
پول را در اختیار خانواده هایی که عمدتا دچار 
آس�یب های مختلفند، ق�رار می دهید؟ چون 
ممکن است این پول را برای برآوردن نیازهای 

خودش یا تهیه مواد مخدر صرف کنند. 
این بس��یار دغدغ��ه بجایی اس��ت. ای��ن وظیفه 
مددکاران ما است. آنها کاملا آن خانواده را تحت نظر 
دارن��د. م��ددکاران در ای��ن خانواده ها پ��ول تزریق 

نمی کنند. 
س�الانه چه مقدار پول از طریق بنیاد کودک 

آمریکا به داخل ایران می آید؟
بنیاد کودک آمری��کا از وزارت خزانه داری آمریکا 
مجوز رسمی دارد که سالانه دو میلیون دلار را با توجه 
به قانون تحریم ها وارد ایران کند تا دوستان ما در ایران 
آن را با توجه به نیازه��ا و برآوردهایی که وجود دارد، 
بین بچه هایی که کفالت آنها گرفته شده، پخش کنند. 
در دفاتر خارج از ای�ران فعالیت ها به همین 
پیدا کردن همیاران برای این کودکان محدود 

می شود؟

دفاتر خارج از ایران به 2 دلیل تأس��یس می شوند؛ 
یکی به این دلیل که کمک هایی را که مردم در خارج 
کشور می کنند، ش��امل معافیت های مالیاتی شود و 
دوم اطلاع رسانی به افراد ساکن کشورهای مختلف و 
جمع آوری کمک های مردمی است. از طرف دیگر ما 
با موسسات بین المللی رایزنی می کنیم؛ بنیاد کودک 
از سال 2005، از س��ازمان ملل متحد مقام مشورتی 
دارد و ما چندس��الی اس��ت که با این مقام مشورت 
می کنیم. مثلا در مجمع عمومی سازمان ملل در ماه 
سپتامبر ش��رکت می کنیم یا در مجامع بین المللی 
که در س��ازمان ملل اس��ت، با هیأت ایرانی ملاقات 
می کنیم، در 2 س��ال گذشته که آقای روحانی به این 
مجامع آمدند، ما با هیأت ایران��ی ملاقات کردیم. در 

ماه مارس امسال در کمیسیون 
حقوق بشر ژنو همراه سمن های 
دیگر ش��رکت کردیم و دو بیانیه 
رسمی در سازمان ملل ثبت شد 
که یکی از آنها وضع کودکان در 
مناطق جنگی بود. از طرف دیگر 
دو بیانیه دیگر را هم به کمیسیون 
حقوق بشر ارایه کردیم که یکی 
از آنه��ا تأثیر تحریم ه��ا بر روند 
کمک رسانی ها و یکی دیگر حق 
بشری کودکان در زمینه فیزیکی 

و روانی کودکان بود. از طرف دیگر دیگه بنیاد کودک 
در کمک رسانی به کودکان بازمانده از زلزله ها مانند 
زلزله پاکستان،  هائیتی، تبریز و اخیرا زلزله نپال فعال 
بوده اس��ت؛ مثلا ما در ورزقان یک مدرسه6کلاسه و 
در کنار آن یک خوابگاه برای مان��دن کودکان دیگر 

روستاها ساختیم. 
آن طور که من خبر دارم ش�ما مباحثی را هم 
درباره تحریم ه�ا و تأثیر آن ب�ر وضع کودکان 

ایرانی در سازمان ملل داشتید.
بله، م��ا در ملاقات های��ی به ش��دت نگرانی مان را 
به عنوان یک موسسه خیریه در زمینه تحریم ها اعلام 
کردیم. گفتیم که یکی از مسائلی که مانع فرستادن 
کمک های بشردوستانه ما به داخل ایران است، مسأله 
تحریم هاست و طرف های ملاقات نیز موضوع را تأیید 

کردند. 
آنطور که م�ن خبر دارم چندس�ال پیش در 
آمری�کا بنیاد ش�ما را برای کمک ب�ه کودکان 
ایرانی و فرس�تادن پول به ایران به پولش�ویی 
و دور زدن تحریم ه�ا محک�وم و حک�م قطعی 

دراین باره صادر کردند. 
بله، حک��م قطعی دراین باره صادر ش��د. ما مبلغی 
را به ایران فرس��تادیم و چون آن زمان دقیقا قوانین 
تحریم ها مش��خص نبود، ما را به دور زدن تحریم ها و 
حتی حمایت از تروریسم متهم کردند که البته قاضی 
پورتلند این موضوع را کاملا رد کرد اما به هرحال بنیاد 

ما به مدت دو سال تحت نظارت دقیق درآمد. 
فعالیت ه�ای ش�ما در ای�ران، همان ط�ور 
ک�ه خودتان ه�م گفتید فقط ب�ه فعالیت های 

آموزشی محدود نمی شود؛ به صورت کامل تر، 
فعالیت های بنیاد کودک در ایران چیست؟

یکی از اقدامات خاص ما در ایران ایجاد مهدکودک 
در زندان های زنان بعضی ش��هرها بوده اس��ت. مثلا 
درحال حاضر بنی��اد کودک در زن��دان ارومیه، کرج 
و بعضی دیگر از ش��هرها، مهدک��ودک ایجاد کرده یا 
درحال احداث اس��ت. ش��عبه ارومیه بیمارس��تان و 

خوابگاه برای کودکان تأسیس کرده است. 
مهدکودک زن�دان ارومیه دقیق�ا چه زمانی 

افتتاح شده است؟
از  6 س��ال پیش این مهدکودک شروع به کار کرده 

است. 
چند وقتی اس�ت که از تأسیس مهدکودک 
در زن�دان زن�ان قرچک هم 
خبرهایی به گوش می رسد. 
بنیاد کودک در س�اخت این 
مهدک�ودک ه�م هم�کاری 

داشته است؟
بل��ه  6 ماه قبل بنی��اد کودک 
مهد کودک��ی را در زن��دان زنان 
قرچک ش��هرری افتت��اح کرده 
اس��ت. درحال حاضر مسئولان 
زن��دان درحال س��اخت فضای 
مهدک��ودک  ی��ک  فیزیک��ی 
دیگر اس��ت،  ما درحال حاضر یک ات��اق را از داخل 
زندان گرفته ایم و حدود 40 ک��ودک در این اتاق که 

مهدکودک فعلی آنهاست با مربیان ما کار می کنند. 
مربیان این کودکان را شما مستقیما انتخاب 

می کنید یا زندان؟ 
به دلیل امنیتی بودن این موض��وع ما قراردادی را 
با انجمن حمایت از زندانیان امضا کردیم؛ براس��اس 
این قرارداد برای طی ش��دن مراح��ل امنیتی، این 
انجمن مربیان را انتخاب می کند و هزینه هایش را ما 
می دهیم. هزینه تجهیز مهدکودک هم با ما است. من 
دراین باره باید به موضوعی اشاره کنم؛ فکر می کنم که 
همکاری دولت و انجمن ها و یا بهره برداری از قدرت 
سمن ها بسیار مهم اس��ت. همه چیز را نمی توان از 
دولت انتظار داشت، ان جی او ها هم می توانند دست 
بالا بزنن��د و دراین باره کار کنند. مث��لا زندان برای 
امنیت و اصلاح جامعه ایجاد شده است و این کاملا به 
جامعه و مردم ما برمی گردد؛ مشارکت سازمان های 
مردم نه��اد در این امور کاملا می توان��د نظر مردم را 
نس��بت به زندان و زندانیان عوض کند. مسأله مواد 
مخدر و قاچاق را شما نگاه کنید؛ مثلا آذربایجان غربی 
به دلیل نزدیک بودن به مرز، دچار مس��ائل زیادی 
دراین باره است و خب وقتی افراد زیادی در این شهر 
به زندان می روند، س��من ها می توانند وارد شوند و 
فعالیت کنند. قرار نیس��ت حکومت همه کارهای 
زندان ها را بکند. من فکر می کنم س��ازمان زندان ها 
در چند وقت گذشته همکاری خوبی با ان جی او ها 
داش��ته و اگر این همکاری ها ادامه پیدا کند، بسیار 

موثر است. 

یکی دیگر از مس�ائلی که کودکان ایرانی در 
بعضی خانواده ها دچار آن هستند، تنبیه های 
بدنی و روانی است. حالا سال هاست که فعالان 
حقوق کودک از لزوم تدوین قانونی جدید برای 
ممنوعیت ای�ن موض�وع و فعالیت های مدنی 
صحبت می کنند اما ما هنوز شاهد این تنبیه ها 
هستیم و هنوز هم اقدام قابل توجهی دراین باره 
انجام نشده است. شما سال هاس�ت در حوزه 
کودکان کار می کنید، فکر می کنید آیا راه حل 

جدیدی برای این موضوع می توان پیدا کرد؟
  من دراین باره زیاد فکر کرده ام و از این خشونت ها 
علیه هر کودک��ی ناراحتم. فکر می کن��م دراین باره 
می توان از مراجع دینی کمک خواس��ت. مثلا چند 
وقت پیش مقام معظم رهبری درباره مسأله هسته ای 
فتوایی دادند، این می تواند س��رلوحه کار باش��د. من 
معتقدم اگر مراجع هم نسبت به تنبیه بدنی کودک 

بیشتر رهنمود بدهند، چاره ساز است. 
 بافت جامعه ما، مذهبی اس��ت و اگر مراجع کمک 
کنند و به حقوق کودک رن��گ و لعاب دینی بدهند، 
بسیار می توان از این موضوع استفاده کرد؛ یعنی یک 
انس��ان یا یک پدر بداند که منع تنبیه بدنی کودک 

مناسب  نیست. 
شما سال هاست در زمینه تحصیل کودکان 
خ�ارج از چرخ�ه تحصیل فعالی�ت می کنید. 
می دانید که آمارهای مختلفی درباره کودکان 
بازمانده از تحصیل در ایران اعلام می ش�ود؛ از 
آمار چندسال پیش مرکز پژوهش های مجلس 
که رقم س�ه میلیون نفری را نش�ان می دهد تا 
آمارهای وزارت آموزش و پرورش که می گوید 
تعداد این ک�ودکان 500 هزار نفر اس�ت. البته 
ب�ا روی کار آمدن دولت یازده�م، برنامه هایی 
در دولت و وزارت آموزش و پ�رورش برای این 
موضوع در نظر گرفته اند. شما موضوع کودکان 
بازمانده از تحصی�ل در ای�ران را چقدر جدی 

می دانید؟
کودکان از نظر تحصیل می توانند در خطرترین قشر 
جامعه محسوب شوند. اگر به تحصیل آنها توجه نشود، 
آنها به سمت بزهکاری می روند. از نظر ما این دغدغه 

حس شده است. 
می خواهم نظر ش�خصی ش�ما را دراین باره 
بدانم. ش�ما این مش�کل را در ای�ران جدی و 

نگران کننده می بینید؟ 
بله صد در صد. حدود 20 س��ال پی��ش زمانی که 
بنیاد کودک تأسیس شد این موضوع را به عنوان یک 

مشکل در ایران می دید و الان هم همین طور است. 
ش�ما آماری در دس�ت ندارید که چه تعداد 
کودک نیازمند از نظر تحصیلی درحال حاضر 

در ایران وجود دارد؟
خیر من آمار دقیق��ی ندارم. همان طور که ش��ما 
گفتید آمارها دراین باره متفاوت اس��ت؛ از 500 هزار 
نفر تا 5 میلیون نفر. در 20 سال گذشته جمعیت ایران 
بیشتر شده و به همین میزان نیاز دراین باره هم بیشتر 

شده است. 
تعداد زیادی از کودکانی که در ایران از چرخه 
تحصیل بیرونند، مهاجر افغانند. آیا دراین باره 

هم برنامه ای دارید؟
بله م��ا کودکان��ی را داریم ک��ه کفیل دارن��د و در 
سکونتگاه های مختلف اسکان داده شده اند. تحصیل 
کودکان افغان مهاجر در ایران مسأله بغرنجی است که 
بنیاد کودک خودش را مسئول می داند که به آنها هم 

کمک کند. 
در ای�ن مدت که ش�ما و بنیاد ک�ودک برای 
کودکان ایرانی فعالیت می کنید حتما برآوردی 
هم درباره آس�یب هایی که ک�ودکان نیازمند 
ایرانی ب�ا آنه�ا دس�ت و پنجه ن�رم می کنند 

داشته اید. این آسیب ها بیشتر کدامند؟
نداش��تن پدر یا مادر بالای سر این بچه ها و نبودن 
خان��واده ای منس��جم برای ای��ن ک��ودکان یکی از 
آسیب های اجتماعی آنهاست. این کودکان با همین 
مشکل وارد جامعه می ش��وند و اگر به آنها رسیدگی 
نشود یک نسل دیگر درگیر این مشکلات خواهد شد. 
درب�اره نوجوان�ان ایرانی هم آی�ا مطالعه ای 

داشته اید؟
بله مس��أله مواد مخدر در تعداد زیادی از نوجوانان 
ایرانی نگران کننده است. این البته در همه جای دنیا 
هم است. مسأله نوجوانان و نیازهای روانی آنها دغدغه 
همه دنیا باید باشد. ما اگر بتوانیم فضای امنی را برای 
کودک و نوجوان ایجاد کنیم ک��ه دغدغه اش درس 
خواندن باشد. در ایران می بینیم که نوجوانان شیشه 
و بیش��تر ماده مخدر گل را مصرف می کنند. ما باید 
ریشه یابی کنیم که نوجوان و جوان چرا به سمت مواد 
مخدر می رود. باید دید این درد از کجا آمده که نوجوان 

به دنبال التیام موضعی آن است. 
آقای دکتر حالا حدود  7 س�ال می ش�ود که 
لایحه حمایت از حقوق کودکان و نوجوانان به 
مجلس رفته و هنوز تصویب نشده است. در این 
لایحه بعضی مواد جدی�د برای حقوق کودکان 
مطرح شده است. ش�ما فکر می کنید اگر قرار 
باش�د برای حقوق کودکان ایرانی کاری انجام 

شود، آن چیست؟
ما سال هاس��ت که به پیمان نامه حق��وق کودک 
پیوس��ته ایم. فکر می کنم که اگر به مفاد آن مراجعه 
و آن را درس��ت اجرا کنیم، نقطه شروع خوبی است. 
مس��ائل حقوقی، مذهبی، تربیتی و روانشناسی این 
پیمان نامه را می توانیم بررسی کنیم و واقعا در عمل با 
همکاری نهادهای دولت و مردم نهاد و با کمک علما و 

متخصصان دینی خودمان آن را اجرا کنیم. 

روي خط خبرخبر

مدیرکل اتباع وزارت کشور خبر داد: 

 تحصیل 30 هزار دانشجو و
 360 هزار دانش آموز افغان در ایران 

ش�هروند| مدیرکل اتباع و مهاجرین خارجی 
وزارت کش��ور گفت: ح��دود 30 هزار دانش��جو و 
360 هزار دانش آموز افغانستانی در ایران تحصیل 

می کنند.
احمد محمدی فر در نخستین یادواره شهدای 
مشترک ایران و افغانستان افزود: بیش از 360 هزار 
دانش آموز افغانستانی در مقاطع مختلف در ایران 
درس می خوانند و بسیار تلاش شده موانع بر سر 

راه این مسیر برداشته شود. 
او افزود:  تلاش خواهیم کرد مسائل فرهنگی در 
حوزه مهاجران پررنگ تر شود و جوانان افغانستان 
هر چه بیشتر با سرزمین مادری خود، مجاهدت ها 

و ارزش های آن آشنا شوند. 
محمدی فر اضافه کرد: یکی از تلاش های بسیار 
مهم برای همبس��تگی میان جوانان افغانستان و 
شناخت آنها نسبت به یکدیگر، برگزاری محافل 

فرهنگی و شب شعر است. 
مدیرکل اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشور 
خاطرنش��ان کرد:  امروز درباره شهدایی صحبت 
می کنیم که از چارچوب های ناسیونالیستی عبور 
کرده و به نقطه ای رسیده اند که زمین خدا را وطن 
خود دانسته اند. در این جا باید از احمد شاه مسعود 
یاد کنیم زی��را وی در دل ایرانیان جا دارد و حافظ 

قرآن بود. 
در این مراسم که در سالن همایش های دانشگاه 
شهید بهشتی برگزار شد، جمعی از مسئولان این 
دانشگاه، بنیاد ش��هید و دانشجویان افغانستانی 

حضور  داشتند. 

بیمارستان های تامین اجتماعی 
سه ستاره می شوند

ش�هروند| مدیرکل درمان مستقیم سازمان 
تامین اجتماعی گف��ت: همه بیمارس��تان های 
تامین اجتماع��ی در س��طح کش��ور سه س��تاره 

می شوند.
به گزارش سازمان تامین اجتماعی، دکترمهدی 
درخشان در جمع مس��ئولان بیمارستان فارابی 
مش��هد افزود: طی رون��دی سه س��اله، به دنبال 
ارتقای هتلینگ بیمارس��تانی هستیم تا بتوانیم 

رضایتمندی هرچه بیشتر بیماران را فراهم کنیم.
او با اش��اره به ارتباط��ات طولان��ی و پیچیده 
بودن مدیریت در بیمارستان ها خاطرنشان کرد: 
درصددیم با اج��رای طرحی جامع، بس��یاری از 
مشکلات در حوزه مکاتبات اداری و کمبود نیروی 

انسانی را رفع کنیم.

سخنگوی کمیسیون شهرسازی و معماری شورا: 

 شهرداری منطقه درباره
 سازه میدان سپاه تعلل کرده است

ایس�نا| س��خنگوی کمیس��یون معماری و 
شهرسازی شورای ش��هر تهران ساخت وساز در 
محدوده نظامی شمال میدان سپاه را فاقد پروانه 
اعلام ک��رد و گفت: این نتیجه تعلل ش��هرداری 

منطقه بوده است. 
محمدمهدی تندگویان درباره ساخت وساز در 
میدان سپاه که داخل پادگان و در حریم عمارت 
کلاه فرنگی انجام شده است، گفت:  تفاهم نامه ای 
بین شهرداری تهران و نیروهای مسلح وجود دارد 
که براساس آن اگر ش��هردار منطقه ظرف مدت  
یک ماه، پاسخی به درخواست ندهد به منزله پاسخ 
مثبت و تأیید است، اما شهردار منطقه نیز عنوان 

داشته که نامه را ندیده است.
او با بیان این که این بنا پروانه ساخت ندارد، گفت: 
درحالی ش��هرداری مدعی اس��ت پروانه ای برای 
ساخت این ساختمان نداده است که تفاهم نامه ای 
نیز بین نیروهای مس��لح و میراث فرهنگی شهر 
تهران نیز وجود دارد که متعهد شده اند در حریم 
سازه تاریخی عش��رت آباد، ساخت وساز نداشته 

باشند.
تندگویان همچنین با بیان اینکه دعوتنامه ای 
ب��رای ش��هردار منطق��ه، معاون شهرس��ازی 
شهرداری و مس��ئولان میراث فرهنگی ارسال 
شده است تا با کمیسیون شهرس��ازی شورای 
شهر به جمع بندی نهایی درخصوص این سازه 
برسیم، گفت: این س��اختمان پروانه ندارد اما از 
آنجایی که سازه در داخل ملک نظامی است ما 

حق ورود نداریم.
او همچنی��ن با بیان این که مس��ئولان پادگان 
مدعی هستند پس از رأی شورایعالی شهرسازی 
مبنی بر توقف س��اخت، این پروژه متوقف ش��ده 
اس��ت، گفت: با توجه به تأثیر این س��ازه بر منظر 
ش��هری و نمای میدان و همچنین نزدیکی این 
ساختمان به بنای تاریخی»کلاه فرنگی«، شورای 
ش��هر نظر بر قلع این س��اختمان دارد و باید این 

موضوع در جلسه بررسی شود.
تندگویان در ادامه با بی��ان این که ندیدن نامه 
از س��وی ش��هردار منطقه برای ما پذیرفته شده 
نیست، افزود: ممکن اس��ت با وجود قرار گرفتن 
این س��اختمان در داخل ملک نظامی، س��اخت 
طبقات اول و یا دوم و همچنین گودبرداری قابل 
رویت نباش��د، اما هنگامی که ساختمانی در این 
تعداد طبقات ساخته می شود، حتما کارشناسان 
ش��هرداری آن را دیده و گزارش کرده اند؛ بنابراین 

این میزان سهل انگاری مورد قبول نیست.
مخبر کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
شهر تهران در عین حال با بیان این که ساخت وساز 
در میدان س��پاه در طول تعطیلات نوروز شدت 
گرفته است، افزود: با این همه، توجیه عدم رویت 

توسط شهردار را نمی پذیریم.

الناز محمدی| حالا 20 س�ال از تاس�یس بنیاد ک�ودک می گ�ذرد؛ بنیادی که به عن�وان اولین 
موسسه خیریه ای است که در آمریکا و ایران شعبه دارد و فعالیت آن باعث شده که تعداد زیادی 
از شهروندان آمریکایی و ایرانی مقیم آمریکا برای حمایت از حق تحصیل کودکان نیازمند ایرانی، 
آنها را تحت کفالت بگیرند و میزان زیادی پول برای کمک به کودکان بازمانده از تحصیل ایرانی به 
ایران بفرس�تند؛ موضوعی که البته از زمان شروع تحریم های بین المللی علیه ایران باعث ایجاد 
حاشیه هایی برای بنیاد کودک آمریکا شد. »پیمان رئوفی«، رئیس بنیاد آمریکا حالا بعد یک سال به 
ایران آمده و درباره فعالیت های بنیاد کودک آمریکا برای کودکان ایرانی با او به گفت وگو نشستیم. 
رئوفی دارای مدرک دکترا در رش�ته روانشناسی  بالینی و مدرک فوق لیس�انس در روانشناسی 
است. او دبیر هیات مدیره انجمن روانشناس�ان کانتی لس آنجلس، خزانه دار انجمن روانشناسان 
ایرانی  در آمریکا و عضو فعال هیات مدیره گروه حمایت از خانواده اس�ت. رئوفی به پاس خدمات 

انسان دوستانه به عنوان سفیر افتخاری یونیسف شناخته شده است.
او در گفت وگو با »ش�هروند« درباره فعالیت های بنیاد کودک آمری�کا می گوید که »هدف بنیاد 
کودک، بالا بردن سطح علم و دانش یا در اصل مسائل آموزشی در زمینه کودکان است. تلاش بر این 
است که بچه هایی که امکانات اقتصادی و مالی برای رفتن به مدرسه ندارند به مدرسه بروند و به این 

ترتیب آینده ای روشن تر داشته باشند.« 

بنیاد کودک آمریکا پس از 
20 سال فعالیت دارای 23 دفتر 
داخلی در ایران و در کشورهای 
سوییس، سوئد، آلمان، انگلیس، 

 کانادا، افغانستان و
 2 دفتر در ایالت های لس آنجلس 

و پورتلند اورگان آمریکا است
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